
88523060سرويس  سياسي

|1446 رمض��ان   14  |  1403 اس��فند   25 6| روزنامه جوان |  شماره 7268 ش��نبه 
چرامذاكرهباامريكاگرهتحريمراكورترميكند؟

روزنامه همش��هري در يادداشتي 
نوشت: محاسبه و برآورد رهبر معظم 

انقلاب از سرانجام مذاكره با امريكا، متكي بر دو پايه اساسي است:
1- تجربه مذاكرات برجام 2- هدفگ��ذاري دولت امريكا براي مقابله از 
طريق مذاكره. تجربه نشان مي دهد مذاكره نه تنها باعث رفع تحريم ها 
نمي شود، بلكه گره تحريم ها را كورتر و فشار بر ايران را تشديد مي كند. 
تجربه عيني و نزديك براي اين ديدگاه، قضيه برجام است. اما پايه دوم 
استدلال مخالفت جمهوري اسلامي با مذاكره امريكا ناشي از اين مسئله 
است كه هدف امريكا از مذاكره، نشاندن ايران پاي ميز پذيرش و امضاي 

حكم تضعيف اساسي كشور ماست. 
بنابراين هدف مشخص طرف امريكايي از مذاكره در عين تهديد به اقدام 
نظامي، به وضوح زمينه سازي براي مهار ايران از طريق تحميل خواسته هاي 
زورگويانه در موضوع هسته اي و تسري آن به ساير حوزه هاي قدرت ايران 
اس��ت. ترامپ نيز اين جمل��ه را در مصاحبه اخير خود ب��ا فاكس نيوز بر 
زبان آورد و گفت: »ما مي توانيم با اي��ران توافقي انجام دهيم كه به اندازه 
دستاوردي كه با گزينه نظامي به دس��ت مي آوريم، براي ما خوب باشد.« 
نويسنده اضافه كرده اس��ت: اگر چنين ميز مذاكره اي برپا شود و ايران به 
تحميل هاي امريكا تن دهد، نتيجه آن تضعيف بيشتر كشور خواهد شد 
و اگر ايران با زياده خواهي ها مخالف��ت كند، با قدرت تبليغاتي امپراتوري 
رسانه اي غرب، زمينه براي توجيه فشارهاي بيشتر بر ايران فراهم مي شود، 
درحالي كه اكنون، آن كه دست بالا را دارد و آن كه در برابر نقض عهد امريكا 
در برجام مدعي است، ايران است، بنابراين مذاكره با امريكا در اين شرايط، 
در چارچوب راهبرد ديپلماسي زير سايه جنگ )يا توافق يا جنگ( است و 

هدف از آن تحقق تحميل بيشتر يا تحريم بيشتر خواهد بود. 
........................................................................................................................

امريكاوعملياترسانهايعليهايران
روزنامه جام جم در يادداشت پنج شنبه 
خود نوشت: در اكتبر 2۰2۵، يكي از 
قطعنامه هاي مرتبط با برجام منقضي 
خواهد شد. در صورتي كه اين قطعنامه منقضي شود، پرونده هسته اي 
ايران عملاً وارد مرحله اي جديد خواهد شد و ممكن است ديگر زمينه اي 

براي تداوم چارچوب هاي پيشين برجام باقي نماند. 
به همين دليل، برخي كش��ورها از هم اكنون در حال مقدمه چيني هايي 
هستند تا در صورت لزوم، مكانيسم ماشه را فعال كنند. در اين وضعيت، 
لازم اس��ت ايران از تمام ظرفيت هاي ديپلماتيك خود استفاده كند و با 
تمامي كشورهايي كه امكان رايزني وجود دارد- به جز امريكا كه همچنان 
مشكلات اساسي در روابط با ايران دارد- مذاكراتي را انجام دهد. كشورهاي 
باقيمانده در برجام، از جمله روسيه و چين، همچنين كشورهاي اروپايي، 
اگرچه رويكردي كاملًا همس��و با اي��ران ندارند اما همچن��ان به عنوان 
طرف هاي برجام محس��وب مي ش��وند و مي توانن��د در رايزني ها نقش 
داشته باش��ند. علاوه بر رايزني هاي ديپلماتيك، ايران بايد براي بدترين 
حالت نيز آماده باش��د، بنابراين در كنار تلاش براي جلوگيري از تشديد 
فشارها، ضروري است كه كشور در تمامي حوزه ها، آمادگي كامل را براي 
مقابله با سناريوهاي احتمالي داشته باشد. در بدترين حالت، ممكن است 
تحريم هاي سازمان ملل عليه ايران بازگردد. در چنين شرايطي، تمامي 
بخش هاي كش��ور، ازجمله حوزه هاي اقتصادي، امنيتي و سياسي بايد 
آمادگي لازم را داشته باشند. گرچه احتمال فعال سازي مكانيسم ماشه 

قطعي نيست اما محتمل است و ايران نبايد آن را ناديده بگيرد. 
........................................................................................................................

عبرتبزرگاحُد
روزنامه رس��الت در يادداشتي نوشت: 
دشمن وقتي واقعاً موفق به شكست ما 
مي شود كه منطق تفكر خود را به منطق 
تفكر ما غالب كند، يعني نگاه ما به وقايع و رخدادها همان نگاه دشمن باشد 
و ما نگاه واقع گرايانه و منطقي به مسائل را همان نگاه دشمن بدانيم. شكست 
واقعي در ميدان جنگ نه كه در ميدان روايت رخ مي دهد، از اين رو اگر به 
سال تلخي كه گذشت نگاه كنيم و خود را شكست خورده و دشمن را پيروز 
ببينيم، س��لاح تفكر دش��من اس��ت كه بر م��ا فائق آمده نه س��لاح هاي 
سخت افزاري اي كه بر غزه و بيروت و دمشق ريخت. يك نمونه كامل از نحوه 
برخورد پيامبر)ص( و مسلمانان صدر اسلام با شكست كه نهايتاً به پيروزي 
ختم شد، جنگ احد است كه در س��خنان رهبر انقلاب با دانشجويان نيز 
بازت��اب ياف��ت؛ جنگ��ي ك��ه در آن  اگ��ر نب��ود رش��ادت محيرالعقول 
اميرالمؤمنين)ع(، علاوه بر جناب حمزه، ياور دلير اس��لام، خود حضرت 
رسول)ص( نيز به شهادت مي رسيد و اين يعني يك  شكست كامل و قطعي 
براي سپاه اسلام. اما مسلمين تسليم روايت دشمن نشدند و روحيه خود را 
از دست ندادند. نويسنده اضافه كرده اس��ت: اگر روحيه باشد، مجروحان 
شكست خورده به نصر و فضل خدا پيروز خواهند شد. آدمي كه حسبنا الله 

بگويد روحيه دارد، ولو از احد برگشته باشد. 
........................................................................................................................

استكبارفرزندخوار
روزنامه كيهان در يادداشتي نوشت: متأسفانه 
شعارها و س��خنان خوب دكتر پزشكيان در 
مورد وفاق و همدلي، توسط برخي در لايه هاي 
پايين تر ايش��ان به گونه اي وارونه پيگيري مي ش��ود. خالص سازي و 
يكدست نمودن مديران كه يادآور »انگيزيسيون« و نيز تسويه حزبي 
دوران اعتدال اس��ت و باعث اتلاف وقت و هزينه هاي كشور مي شود، 
هرگز با شعار وفاق و نهج البلاغه سازگاري ندارد. خود ايشان بفرمايند 
وفاقي كه با اس��تناد به آيات و روايات مي گويند به معني اس��تفاده از 
مجرمين و معاندين و مسببين برجام و تس��ويه مديران غيرهمسو با 
دولت و رزومه سازي براي كارنابلدان است؟ معلوم است كه با اين شرايط 
و مديران بي ابتكار و بي خلاقيت، ناترازي ها تشديد مي شود و مشكلات 
انباشته مي گردد. مشاورين و كارشناساني كه به جاي حل مشكلاتي كه 
ريشه داخلي دارد، به دنبال مذاكره مي گردند هم شايد از همين صنف 
باشند و كاسباني باشند كه در بدنه دولت خليده اند. تجربه نشان داده 
هرگاه برخي در مديريت ش��ان، ناتواني خود را مي بينند، براي پوشش 
بي تدبي��ري، از مذاكره به عن��وان »رمزفرار« دم مي زنن��د، حال آنكه 
مي دانند تا وقتي »امريكا، آدم نشده«، مذاكره اي انجام نخواهد شد. به 
چه دليل؟ تجربه. ما به امريكا نزديك تريم يا كانادا؟ يا اوكراين؟ يا آلمان؟ 
نفوذي ها و دوتابعيتي ها به امري��كا نزديك ترند يا ش��اه؟ يا صدام؟ يا 
مبارك؟ يا قذاف��ي؟ يا... يا زلنس��كي؟ امريكا با اين رفيق��ان گرمابه و 
گلس��تان خود چه كرد؟ ذلت زلنس��كي، عاقبت عبرت آموز اعتماد به 
شيطان و ناديده گرفتن تجربه است. روشنفكراني كه به جاي انديشيدن 
فقط ترجمه ها را تورق مي كنند، محض رضاي خدا براي يك بار هم كه 
شده ببينند و بدانند كه »آنچه فرزندخوار است، انقلاب اسلامي نيست، 
استكبار و جهان سلطه است« كه قوم و پيروان خود را تحقير مي كند تا 

اطاعتش كنند، وگرنه مرگ ذلت بار، مزد بندگي فرعونيان است.

در پرونده ه�اي مرتب�ط با مفاس�د اقتصادي 
معم�ولاً ع�ده اي ب�ر آن مي ش�وند در برخي 
محافل، اغراض و تمايلات سياس�ي و جناحي 
خ�ود را پي�ش بكش�ند، ح�ال آنك�ه مبناي 
دس�تگاه قضاي�ي در رس�يدگي ب�ه تمام�ی 
پرونده ها، مر قانون و آيين دادرس�ي اس�ت و 
ما اعتنايي به جاروجنجال ها و حواشي نداريم. 
به گزارش سپاه نيوز، حجت الاسلام غلامحسين 
محسني اژه اي در همايش بصيرتي سياسي ويژه 
فرماندهان، مسئولان و كاركنان ستاد فرماندهي 
كل س��پاه كه با حضور »سردار سلامي« فرمانده 
كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي، حجت الاسلام 
»عب��دالله حاجي صادق��ي« نماين��ده ولي فقيه 
در س��پاه و ديگر فرمانده��ان عالي رتبه اين نهاد 
برگزار شد، ضمن تأكيد بر ضرورت بصيرت افزايي 
مستمر اظهار كرد: هيچ كدام از ما نبايد بپنداريم 
كه شيطان و ش��يطان صفتان سراغ ما نمي آيند، 
مگر نبودند كساني كه از ابتداي انقلاب، در مسير 
حق و ولايت قرار داشتند اما اسير خطوات شيطان 

و شيطان صفتان شدند. 
رئيس قوه قضائيه با اش��اره به مباحثي كه گاهي 
در برخ��ي محاف��ل و از ناحيه برخي اش��خاص 
درخصوص مذاكره با امريكا مطرح مي شود، گفت: 
در شگفتم از كساني كه دل به وعده هاي دروغين 
و پوچ شيطان و شيطان صفتان مي بندند، همان ها 
كه خل��ف وعده هاي آش��كار و عي��ان رژيم هاي 
شيطان صفت و قلدري چون امريكا را مي بينند و 
كماكان نسخه مذاكره را مي پيچند! اين امر با عقل 

متعارف نيز در تضاد و تغاير است. 
   بس�ترها اص�لاح نش�ود، فس�اد تكرار 

مي شود
رئيس قوه قضائيه در ادامه با اشاره به پرونده اخير 
فساد اقتصادي به نام چاي دبش گفت: آيا به صرف 
اعمال مجازات براي متهم و متهمان اين پرونده، 
كار پايان مي پذيرد؟ آيا نبايد بس��تري كه چنين 
پرونده اي را ايجاد كرده اصلاح كرد؟ آيا در اينجا 
فقط قوه قضائيه بايد منش��أ  اثر باشد؟ در پرونده 
3هزارميلياردي كه بيش از يك دهه پيش گشوده 
شد، بستر موجود در حوزه پولي و اعتباري باعث 
شده بود متهم پرونده در يك مدت كوتاهي، مقدار 
قابل توجهي ال سي را در يك شعبه بانك بگشايد 
و از شعبه بانكي ديگر، به تنزيل آنها بپردازد. من 
كه در آن مقطع زماني، مسئوليتي برعهده داشتم، 
در جلس��ه اي پيرام��ون پرونده مذك��ور تصريح 

كردم كه اگر اين تصميم غل��ط پولي و اعتباري 
اصلاح نشود، مجدداً با تكرار جرائم مشابه مواجه 
مي شويم، به هر روي اين اصلاح تصميم تا حدود 
زيادي در پيش��گيري از وقوع جرائم مشابه تأثير 
 داشت اما آن نقص به طور كامل رفع نشده است.

قاضي القضات افزود: در همين پرونده اخير )چاي 
دب��ش( ميزان تخصي��ص ارز به صورت س��الانه 
براي واردات كالاي مورد نظر، مش��خص و معين 
اس��ت، اما به يك باره در كمتر از 1/۵س��ال اين 
تخصيص ارز چندين برابر شد، آن هم براي يك 
ذي نفع واحد! از س��ويي ديگر، با توجه به برخي 
محدوديت ها در حوزه ارز، مصوبه اي وجود داشت 
ناظر بر آنكه مسئول مستقيم تنظيم و توزيع ارز 
تخصيصي در عرصه امورات هر وزارتخانه، شخص 
وزير است، به اين معنا كه نفر اول وزارتخانه بايد 
نظارت و بررس��ي مي كرد كه نخس��ت هر حوزه 
مربوط به وزارتخانه، چه مقدار ارز نياز دارد و دوم 
اينكه چه مقدار كالا در قبال ارز تخصيصي وارد 

كشور شده است. 
   به حواشي و جنجال ها اعتنايي نداريم

قاضي القضات بيان داش��ت: درخصوص پرونده 
اخير، اين ادعا نيز مطرح شد كه چون قوه قضائيه 
انگيزه هايي خاص داشته است، بنابراين پرونده 
مزبور را به سرعت رس��يدگي و منتهي به صدور 
حكم كرد! حال آنكه اي��ن پرونده از زمان مفتوح 
ش��دن تا زمان صدور حكم، بالغ بر دو سال زمان 
برد، آيا دو سال رس��يدگي به يك پرونده، مدت 
زمان كمي است و نش��ان از سرعت در رسيدگي 
است؟! پرونده »مه آفريد اميرخسروي« يا پرونده 
»بابك زنجاني« نيز قريب به دو سال )اندكي كمتر 
يا بيش��تر( زمان برد. مضاف بر آنكه، درخصوص 
پرونده اخير، نهايت جوانب احتياط از ناحيه قوه 
قضائيه لحاظ ش��د تا فرد يا افرادي بي جهت در 
مظان اتهام و محكوميت قرار نگيرند، همچنين 
خدمات افراد دخيل در پرونده مزبور نيز در صدور 

حكم ملحوظ شد. 
رئيس قوه قضائيه تصريح كرد: ذكر اين نكته نيز 
ضروري است كه در پرونده هاي مرتبط با مفاسد 
اقتصادي معمولاً عده اي بر آن مي شوند در برخي 
محافل، اغراض و تمايلات سياسي و جناحي خود 
را پيش بكشند، حال آنكه، مبناي دستگاه قضايي 
در رسيدگي به تمامی پرونده ها، مر قانون و آيين 
دادرسي است و ما اعتنايي به جار و جنجال ها و 
حواشي نداريم. آنطور كه من در ذهن دارم، طي 

بيش از سه دهه اخير تقريباً در تمامي دولت ها با 
پرونده هايي قضايي و مرتبط با اتهامات اقتصادي 
مواجه بوده ايم كه عده اي در قبال آنها غوغاسالاري 
كردند، يكي گفت، اگر فلان رس��يدگي را كنيد، 
اعلان جنگ مي كنم، آقايي ادعاي ديگري مي كرد 
و مواردی از اين قبيل، اما معيار دستگاه قضايي 
در همه اين پرونده ها، قانون بوده و است. به خاطر 
دارم در جريان يكي از دولت ها، وقتي پرونده اي 
درخصوص برخي از مقامات آن دولت گش��وده 
شده بود، در جلسه اي مقام عالي رتبه دولت مزبور 
به من گفت، ورود دستگاه قضايي به اين پرونده 
مغاير با سياس��تگذاري هاي دولت است، من در 
همان جا پاسخ اين مقام دولتي را دادم و خطاب 
به او گفتم، هر جا جرمي واقع ش��ود و بيت المال 
و ام��وال مردم تضييع ش��ود، ق��وه قضائيه ورود 
مي كند و اين امر و مسئوليت قانوني، ارتباطي با 

سياستگذاري هاي هيچ دولتي ندارد. 
   پاي التزام به قانون ايستاده ايم

رئيس قوه قضائيه در ادامه به ذكر خاطراتي ديگر 
از مقاطع مختلف زماني در باب اهميت التزام به 
قانون پرداخت و گفت: در مقاطع گذشته هم مانند 
زمان حال سلس��له پرونده هاي��ي در قوه قضائيه 
مطرح بود كه برخي از آنها مرتبط با مقامات دولتي 
بود، در اثنای رسيدگي  به آن پرونده ها، استاندار 

و برخي معاون��ان رئيس جمه��ور و معاونان وزرا 
تحت تعقيب قرار گرفتند و پرونده كيفري براي 
آنها تشكيل ش��د و بعضي از آنها محكوم شدند، 
رئيس جمهور وقت از اين قضي��ه خيلي ناراحت 
شده بود! از قضا يكي از اين پرونده ها كه مرتبط با 
يك مقام سياسي دولت بود و مشاراليه در دادگاه 
بدوي محكوم شده بود، در دادگاه تجديدنظر به 
من واصل ش��ده بود و من حكم محكوميت فرد 
مورد اشاره را تأييد كرده بودم، بنابراين تصميم 
گرفتم به ديدار رئيس جمهور وق��ت بروم و ادله 
و مس��تندات قانوني حكم صادر ش��ده را براي او 
تشريح كنم، نكته قابل تأمل آنكه وقتي در جلسه 
با رئيس جمهور وقت اتهام مقام سياسي محكوم 
شده و مستندات پرونده و »ماده 3 قانون تشديد 
مجازات مرتكبان ارتشاء، اختلاس و كلاهبرداري« 
را تشريح و تبيين كردم، او گفت، »عجب قانون 
مزخرفي«! من در آنجا به وي يادآوري كردم كه 
در زمان تبليغات انتخاباتي اش تأكيد كرده بود كه 
مي خواهد بر مدار قانون حركت كند، با اين حال 
من در آن جلسه با استناد به مفاد و موازين قانوني 
تأكيد كردم كه قاضي دادگاه بدوي رأي صحيحي 
صادر كرده و من در مق��ام قاضي تجديدنظر اين 

رأي را تأييد كرده ام. 
   ناترازي اثرات مادي و رواني

 در جامعه دارد
رئيس عدليه گفت: در مبحث نات��رازي انرژي و 
قطعي برق و گاز كه اثرات رواني و مادي در جامعه 
دارد، ما ورود پيدا كرده ايم تا با منشأ هاي فساد و 
جرم در اين حوزه برخورد كنيم. مشخصاً در سه 
استان كشور اقدامات و ابتكاراتي در حوزه كشف 
و برخورد ب��ا برخي سرمنش��أهاي پديده قاچاق 
سوخت انجام گرفته و در دس��ت انجام است. در 
اين خصوص پرونده هايي گش��وده شده است و 
احتمالاً در موعد محاكم��ه  عناصر دخيل در اين 
نوع قاچاق، س��روصداهايي بلند ش��ود، البته باز 
هم تأكيد مي كن��م كه ما اعتنايي ب��ه اين قبيل 
و جنجال ها نداريم و صرفاً به اجراي قانون و  جار 
احقاق حقوق مردم متمركز هستيم. قاضي القضات 
خاطرنش��ان كرد: مخلص كلام آنكه در مبحث 
مبارزه با مظاهر مختلف فساد و سوءكاركردهايي 
كه منتهي به وقوع فساد و جرم مي شود، طرحي 
نو درانداخته ايم و تأكيد داريم دولت و مجلس نيز 

ما را در اين عرصه خطير ياري رسانند. 
   هر ترك فعلي »جرم« تلقي نمي شود

رئيس دستگاه قضا در اثناي اين جلسه در پاسخ 
به سؤال يكي از حضار پيرامون مقوله  ترك فعل 
و ارتباط آن با برخي مديران گفت: درخصوص 
مقوله  »ترك فعل« ذكر چند نكته حائز اهميت 
است. طبق قانون مصوب، نخست آنكه هر ترك 
فعلي »جرم« تلقي نمي شود، جرم، وفق قواعد 
حقوق ج��زا و حقوق كيفري ب��ه اعمالي اطلاق 
مي شود كه مقنن براي آنها مجازات تعيين كرده 
باشد. محسني اژه اي تصريح كرد: عملي كه در پي 
آن، مجازاتي معين نباشد، جرم تلقي نمي شود، 
بنابراين وفق تعريف مذكور، هر ترك فعلي، جرم 
نيست و دادگستري نمي تواند به آنها ورود كند، 
اما اين امر به اين معنا نيست كه »سازمان بازرسي 
كل كشور« به عنوان يكي از زيرمجموعه هاي قوه 
قضائيه كه مسئول نظارت بر حسن اجراي قوانين 
است، در قبال ترك فعل ها، سكوت پيشه كند، كما 
اينكه فقط در يكي از س��ال هاي گذشته سازمان 
بازرس��ي بيش از 1۰هزارو6۰۰ گزارش ناظر بر 
ترك فعل در دس��تگاه هاي مختلف، به نهادهاي 

ذي ربط رسيدگي به تخلفات اداري ارجاع داد. 
رئيس عدلي��ه افزود: نبايد اين مفه��وم به اذهان 
متبادر شود كه ترك فعل ها، بالمره در زمره جرائم 
نمي گنجند، در حقوق جزا، با مقوله  »جرم فعل 

ناشي از ترك فعل« نيز مواجهيم.

اژه اي در نشست بصيرتي سياسي سپاه:

پروندهقاچاقسوختیداريم
كهسروصدایعدهایرابلندمیكند!

روايت رئيس عدليه از رئيس جمهوري كه قانون را مزخرف خواند!

گسترش نفوذ ناتو در ش�رق، امنيت بين المللي را 
با چالش هاي جديدي مواجه كرده اس�ت و اين امر 
ضرورت همكاري ه�اي دوجانبه و چندجانبه ميان 
كشورهاي مستقل را بيش از پيش برجسته مي كند.

به گزارش روابط عموم��ي وزارت دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مسلح، امير س��رتيپ خلبان عزيز نصيرزاده، 
وزير دف��اع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح جمهوري 
اس��لامي ايران در ديدار با الكس��اندر ولكوويچ، دبير 
شوراي امنيت بلاروس تأكيد كرد: جمهوري اسلامي 
ايران همواره يكي از قربانيان تروريسم بوده و برخلاف 
ادعاهاي غرب، ايران همان كش��وري اس��ت كه نقش 
كليدي در شكست داعش در سوريه و عراق ايفا كرده 
است. نصيرزاده در اين ديدار با اشاره به گسترش ناتو به 
شرق، اين اقدام را تهديدي جدي براي امنيت منطقه 
دانست و اظهار كرد: گسترش نفوذ ناتو در شرق، امنيت 
بين المللي را با چالش هاي جديدي مواجه كرده است 
و اين امر ضرورت همكاري هاي دوجانبه و چندجانبه 
ميان كش��ورهاي مس��تقل را بيش از پيش برجسته 
مي كند. امير نصيرزاده با اش��اره ب��ه جنگ تركيبي و 
هوشمند كه شامل ابعاد سخت و نرم مي شود، تصريح 

كرد: ام��روزه قدرت هاي س��لطه گر ب��ا بهره گيري از 
روش هاي نوين جنگ تركيبي به  دنبال اعمال فش��ار 
بر كشورهاي مستقل هستند. مقابله با اين تهديدات 
نيازمند هوشياري، اتحاد و همكاري استراتژيك ميان 

كشورهايي همچون ايران و بلاروس است. 
وزير دفاع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح در ادامه به 
زياده خواهي و يكجانبه گرايي امريكا اشاره كرد و گفت: 
اين كشور به  عنوان شيطان بزرگ در تمامي بحران هاي 
اس��تفاده از  جهاني نقش��ي فعال ايفا مي كند و با سوء 
مفاهيمي چ��ون حقوق بش��ر و مبارزه با تروريس��م، 
ديگر كشورها را متهم و بسترهاي بحران را در مناطق 
مختلف جهان ايجاد مي كن��د. وي افزود: در حالي كه 
ايران خود قرباني تروريس��م بوده، امري��كا با اتهامات 
واهي، كشور ما را به حمايت از تروريسم متهم و تحريم 
مي كند، اين كش��ور اقدام ضدحقوق بش��ري كشتار 
۵۰هزار نفر در يك منطقه را ناديده مي گيرد، در حالي 
كه برگزاري انتخابات آزاد در يك كشور مستقل مثل 
بلاروس را ضدحقوق بش��ر مي داند، اين سياست هاي 
دوگانه امريكا نشان از استانداردهاي دوگانه و نيت هاي 

سلطه جويانه آن دارد.

وزير دفاع در ديدار دبير شوراي امنيت بلاروس:

گسترش ناتو به شرق تهديد امنيت منطقه است
فرمانده نيروي زميني ارتش با بيان اينكه رهبرمعظم انقلاب فرموده اند كه بايد به 
طور دائم آماده پاسخگويي به تهديدات باشيم، گفت: نيروي زميني براساس اين 
فرمان برنامه ريزي كرده است، بنابراين آماده پاسخگويي به هر تهديدي هستيم. 
امير سرتيپ كيومرث حيدري در گفت وگو با ايرنا درباره وضعيت آمادگي نيروي زميني 
گفت: در حال حاضر، 11تيپ ما در مرز مس��تقر هس��تند كه اين امر به دليل اش��راف 
اطلاعاتي و ايجاد امنيت پايدار براي كشورمان اس��ت. اين 11تيپ به وسيله پرسنل و 

كاركنان اداره مي شود و از روحيه بسيار خوبي برخوردارند. 
س��رتيپ حيدري درباره مأموريت هايي نيروي زميني با توجه به تهديدات گفت: رهبر 
معظم انقلاب فرموده اند كه بايد دائم آماده پاسخگويي به تهديدات باشيم. نيروي زميني 
بر اساس اين فرمان، س��رمايه گذاري و برنامه ريزي كرده است. هيچ گاه كشور ما بدون 
تهديد نبوده است، اما آنچه موجب شده است تهديدي احساس نشود، آماده باش دائمي 
نيروهاي مسلح است كه تحقق بازدارندگي است. هر دشمني كه در خيال خام خود در 
فكر تعرض به كشور ما باش��د، وقتي وضعيت آمادگي  رزمي نيروهاي مسلح جمهوري 
اسلامي ايران را ارزيابي مي كند، پشيمان و از برنامه هايش منصرف مي شود. وي درباره 
به روزرساني سلاح هاي نيروي زميني گفت: سلاح هاي ما بايد داراي ويژگي هاي نقطه زن، 
هوشمند و قابليت شبكه شدن باشند، بر همين اساس نگاه ما در داخل، به جوانان و صنايع 
خودمان است. وزارت دفاع و سازمان تحقيقات نيروي زميني و ساير نيروها در اين راستا 
در حال فعاليت هس��تند. فرمانده نيروي زميني گفت: به رهبر معظم انقلاب اطمينان 
مي دهيم كه فرزندان شما در نيروي زميني بر مرزها مستقر هستند، هوشيار و بيدارند و 

دست ها بر ماشه آماده اند كه به اشاره شما پاسخگو باشند.

فرمانده نيروي زميني ارتش:

براي پاسخگويي به هر تهديدي آماده ايم

  گزارش

به خاطر دارم در جريان يكي از دولت ها، 
وقتي پرون�ده اي درخص�وص برخي از 
مقامات آن دولت گش�وده شده بود، در 
جلس�ه اي مقام عالي رتبه دولت مزبور 
به من گفت، ورود دستگاه قضايي به اين 
پرونده مغاير با سياستگذاري هاي دولت 
اس�ت، من در همان جا پاس�خ اين مقام 
دولتي را دادم و خطاب به او گفتم، هر جا 
جرمي واقع شود و بيت المال و اموال مردم 
تضييع شود، قوه قضائيه ورود مي كند و 
اين امر و مس�ئوليت قانوني، ارتباطي با 
سياس�تگذاري هاي هيچ دولتي ندارد

  گزیده  خبر

علی شيربند     |    ميزان

مسئلهاصليتعهدناپذيريامريكاست
مذاكره ايران با امريكا، يكي از سرفصل هاي مهم سياست بين الملل 
به ويژه در ابعاد منطقه اي بوده است، بنابراين هر كنشي در رابطه با 
آن با تفسيرهاي جهاني روبه رو خواهد شد، از اين رو واكنش ايران 
به نامه ترامپ كه در تيررس رس��انه ها و ناظران جهان قرار دارد، 

مي تواند راهبرد صريح و قاطعانه ايران را بيان كند. 
در همين رابطه رهبر معظم انقلاب كه پيش تر مذاكره با امريكاي 
قلدر را نفي كرده بودند، در سخنان خود در جمع دانشجويان به 
بي اعتبار بودن امريكا و عدم اعتماد ايران به امريكا اشاره و تصريح 
كردند: »ايران چرا حاضر به مذاكره نيست؟ به خودتان برگرديد! 
ما نشستيم چند س��ال مذاكره كرديم همين ش��خص مذاكره 
شده، كامل شده و امضا شده را از ميز بيرون انداخت و پاره  تمام 

كرد. وقتي مي دانيم عمل نمي كند چه مذاكره اي كنيم؟«
در اين س��خنان به خوبي رهبر معظم انقلاب روشن كرده اند كه 
مذاكره در فضايي كه طرف مقابل به تعهد خود پايبند نيس��ت، 
منطقي ندارد چراكه مذاك��ره صرفاً زماني معن��ا دارد كه طرف 
مقابل پايبندي عملي به توافق ها نش��ان دهد، اما تجربه تاريخي 
نقض توافق هاي امضاشده )مانند برجام( از سوی طرف امريكا و 
تروئيكاي اروپا، تصوير دقيق تري از نقض عهد امريكا را خاطر نشان 
مي كند، بنابراين اين سخنان رهبري بايد مبناي تصميم گيري 
مسئولان سياست خارجی قرار گيرد و محور اصلي محاسبات در 

مذاكرات را تشكيل دهد. 
به تعبير دقيق تر، گفت وگ��و با امريكا از هر كانال و روندس��ازي 
مذاكرات به طرق مختلف مانند اروپا، با ش��رايط موجود محلي 
از اعراب ن��دارد و نمي تواند مي��ز مذاكره را به اش��كال مختلف 
بازسازي كند. نامه نگاري ترامپ نيز دقيقاً همان رفتار قلدرمآبانه 
و تعهدناپذير ترامپ را بازنمايي كرد و نش��ان داد امريكا در اصل 
خواهان مذاكره نيست و مذاكره را ابزاري براي رسيدن به اهداف 

خود قرار داده است. 
   »مسئول شكست مذاكرات« امريكاست

در حالي كه ترامپ با نامه نگاري و مخاطب قرار دادن افكار عمومي 
در تلاش براي مقصرنمايي و توجيه اقدامات خصمانه عليه ايران 
است، اين امريكا بود كه با خروج يكجانبه از برجام و مهم تر از آن، 
عدم پايبندي به تعهداتش در برجام در دولت اوباما مسير مذاكرات 

را مسدود كرد. 
كارشكني امريكا زماني به اوج مي رسد كه ايران حتي بعد از خروج 
ترامپ از برج��ام، همچنان بر تعهداتش در برج��ام باقي ماند اما 
امريكا باز هم با شعار احياي برجام مذاكره را در مسير مذاكره براي 
مذاكره منحرف و تلاش كرد منافع حداكثري خود را در اين مسير 
كسب كند كه با هوش��ياري ايران در دولت بايدن با مانع مواجه 
شد چراكه هرگونه توافقي بايد شامل لغو تحريم ها، ارائه تضمين 
معتبر و بسته شدن مسائل و ادعاهاي سياسي شود، اما امريكا بر 
سر هيچ كدام از اين مسائل تمايلي براي تفاهم نداشته و ندارد، از 
اين رو سياست خارجی ايران بايد اين نكته را تبيين كند كه اين 
امريكاست كه مسئول شكست مذاكرات بوده است و با تغيير در 
زمين بازي، ترفند جديد امريكا را خنثي كند، در واقع امريكا بايد 

در مرتبه پاسخگويي به افكار عمومي دنيا قرار بگيرد. 
   تلاش هاي مفرط امريكا نشانه نگراني هاي كاخ سفيد 

است
نقش محوري ايران در تحولات منطقه اي و بيم ترميم و صف بندي 
مجدد قدرتمند مقاوم��ت در برابر رژيم صهيونيس��تي و منافع 
منطق��ه اي امريكا، نگراني هاي��ی جديد را در كاخ س��فيد ايجاد 

كرده است. 
تقلاي مفرط ترامپ براي وادار كردن ايران به مذاكره با توس��ل 
به تهديد و ارعاب نشان مي دهد مقطع زماني كنوني چقدر براي 
امريكا حساس است، زيرا كاخ سفيد كاملًا آگاه است كه وضعيت 
كنوني منطقه متغير و ناپايدار بوده و همچون گذشته فاقد ثبات 
به نفع امريكاست و در آينده اي نزديك محور مقاومت قدرتمند 
به معادلات منطقه بازخواهد گش��ت، از اي��ن رو تلاش مي كند 
ايران را به عنوان رهبر مقاومت منطقه از راه مذاكره تحت فشار 
قرار دهد و مؤلفه هاي ق��درت آن در منطقه، چون توان نظامي و 
موش��كي و محور مقاومت را در روند مذاكرات به طور گام به گام 

دخالت دهد.
   مذاكرات از هر نوع »هيچ« نتيجه اي براي ايران ندارد

نتيجه نهايي مذاكره با امريكا از همين امروز مش��خص است. با 
وجود آنكه برخي از حاميان دولت سعي دارند انگاره »مذاكره، تنها 
راه حل گشايش اقتصادي« را به جامعه تحميل كنند، اما تجربه 
1۰ساله برجام و تهديدات كنوني ترامپ نشان داده است امريكا 
براي رفع تحريم ها هيچ اراده اي ن��دارد، بنابر اين تجارب ايران با 

چه هدفي وارد مذاكره با امريكا شود؟
همانطور كه رهب��ر معظم انقلاب تأكيد دارن��د، مذاكره با دولت 
فعلي امريكا موجب رفع تحريم ها نخواهد شد بلكه گره تحريم ها 
را كورتر خواه��د كرد. به طور دقيق تر، رويكرد امريكا توس��ل به 
معاهده اي براي مح��دود كردن مؤلفه هاي قدرت ايران اس��ت، 
چراكه اجرايي كردن تمام مفاد برجام و خس��ارت به تأسيسات 
هس��ته اي از س��وی دولت روحاني منبع مهمي براي محاسبات 
امريكا در قبال »توافق با ايران« و ترسيم »راه حلي براي دستيابي 
به اهداف امريكا« شده است، به خصوص كه مدعيان اصلاحات 
همچنان بر مذاكرات اصرار دارند و سيگنال هاي مثبتي را براي 

مذاكره به كاخ سفيد مخابره مي كنند. 
   افكار فريب خورده جريان هاي سياسي 

از سوي ديگر، نامه ترامپ براي جريان هاي معلوم الحال سياسي 
ابزاري براي پازل فشار بر سياست خارجی ايران براي جهت دهي 

و پاسخگو كردن ايران شده است. 
در اصل ترامپ با توجه به نجواهاي همين جريانات وارد فاز فشار 

بيشتر عليه كشورمان شده است. 
بر همين اساس بود كه حضرت آيت الله خامنه اي به مطلبي در يك 
روزنامه تحت عنوان »نبود اعتم��اد ميان دو نفر كه حالت جنگ 
دارند، نبايد مانع مذاكره شود« اشاره كردند و گفتند: اين مطلب 
غلط است چراكه همين دو نفر مذاكره كننده هم اگر به وفا و تعهد 
طرف مقابل به حاصل گفت وگوها اعتماد نداشته باشند، مذاكره 
نمي كنند، چراكه مذاكره در اين حالت، مهمل و بيهوده است. با 
وجود موضع شفاف و قاطع رهبر معظم انقلاب در رابطه با مذاكره، 
اما برخي همچنان تمايلات جناحي براي حفظ مذاكره به عنوان 

آرزوي ارتباط با امريكا را منتشر مي كنند. 
به عنوان نمونه، رسانه وابسته به دولت، امكان مذاكره با امريكا را 
در طبقه »روزنه اميد براي ديپلماسي« گذاشته و به طور تلويحي 
و نامحسوس از مذاكره مستقيم با امريكا حمايت مي كند، بنابراين 
موارد مطرح شده، پرداختن به مذاكره با امريكا از سوي جريانات 
سياسي بيشتر از آنكه به منافع ايران توجه داشته باشد، تلاشي 
براي رفع نگراني هاي امريكا خواهد بود، چ��ون نفس مذاكره با 
ترامپ همانطور كه رهبري ترس��يم كردند فشار بيشتر بر مردم 
و امكان مطرح شدن مطالبات و زياده خواهي هاي جديد امريكا 
خواهد بود، بنابراين هر جريان سياس��ي كه به مذاكرات كنوني 
مصر باشد، در زمين دش��من بازي و براي كسب منافع يكجانبه 

آن تلاش كرده است.

فاطمه بصيري

تحليل


